
BEZPŁATNY TYGODNIK POWIATÓW GRODZISKIEGO I PRUSZKOWSKIEGO 

252 (6) 

2023

ISSN 2545-3440

\\\    Pruszków  
– Czy samorząd 
zamieni działki? s. 3

\\\    Grodzisk Mazowiecki 
– Czy powstanie plac 
centralny? s. 6

\\\    Milanówek 
– Kamień węgielny 
milanowskiego OSP s. 7

20 GRUDNIA 2023

P R U S Z K Ó W \\\ P I A S T Ó W \\\ B R W I N Ó W \\\ M I C H A Ł O W I C E \\\ N A D A R Z Y N \\\ R A S Z Y N

G R O D Z I S K  M A Z O W I E C K I  \\\ B A R A N Ó W  \\\ J A K T O R Ó W  \\\ P O D K O W A  L E Ś N A  \\\ M I L A N Ó W E K  \\\ Ż A B I A  W O L A

\\\ PIASTÓW 

W sobotę, 16 grudnia  
w Piastowie pojawiły się 
informacje o napaści.  
Zgodnie z nimi mężczyzna 
został pobity i okradziony  
na terenie miasta.

W mediach społecznościowych 
pojawiły się informacje o groź-

nym rozboju. Ofiara została napadnięta 
i okradziona przy ulicy Reja. Stan po-
szkodowanego był na tyle poważny, że 
musiał trafić do szpitala.

– Wczoraj około godziny 21-22 w 
Piastowie, na ul. Reja został dotkliwie 
pobity mój brat. 

Groźne pobicie w Piastowie

Policja nie prowadzi działań w sprawie przestępstwa. Ofiara trafiła  
do szpitala
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\\\ MICHAŁOWICE/REGUŁY 

Pytania, wątpliwości  
i problemy zgłaszali 
mieszkańcy gminy 
Michałowice podczas 
spotkania informacyjnego  
z projektantami  
i inwestorem przebudowy  
Alej Jerozolimskich.  
Dwa punkty zapalne to 
planowane skrzyżowanie  
z ulicą Regulską i dojazd  
do firm wzdłuż drogi 
wojewódzkiej. 

A leje Jerozolimskie, czyli droga nr 
719 to trzecia w Polsce trasa o 

największym natężeniu ruchu. Każde-
go dnia przejeżdża nią 40 tysięcy sa-
mochodów na dobę. A według prognoz 
przedstawionych przez Mazowiecki 
Zarząd Dróg Wojewódzkich do 2038 r. 
ma być ich 60 tysięcy. Propozycja roz-
budowy drogi na terenie gminy Micha-
łowice budzi jednak wiele obaw miesz-
kańców. Projekt przewiduje ogromne 
skrzyżowanie z ulicą Regulską. Dziś 
jadący od strony Reguł do Warszawy 
czekają kilka zmian świateł, by skręcić 
w prawo w Aleje, na projekcie drogow-
ców planowana jest dodatkowa jezdnia 
włączająca. Podobnie po drugiej stro-
nie skrzyżowania, w kierunku Ursusa, 
też planowany jest osobny pas do skrę-
tu w prawo. Projekt przewiduje drogi 
serwisowe, chodniki, ścieżki rowerowe 
i... ekrany.

\\\   Komu ma służyć  
ta droga?

– Dokąd ta droga ma prowadzić i 
komu ma służyć? – pytał drogowców je-
den z mieszkańców. I nie jest to pytanie 
bezzasadne, bo każdy, kto jeździ do sto-
licy, wie, że Aleje Jerozolimskie korkują 
się na wysokości centrum Blue City, a 
nawet na wcześniejszym wiadukcie. 
Sznur samochodów stoi przed zjazdem 
w tunel na Wolę, kolejne wąskie gardło 
jest przed dwujezdniowym skrętem w 
Bitwy Warszawskiej. Radni z Michało-
wic liczyli, że rozbudowa Alej zapewni 
wjazd w ul. Słoneczną. Tam na niemal 
40 ha ma być planowana zabudowa 
mieszkaniowa. Ale drogowcy pozbawili 
tej nadziei, jest zbyt blisko planowane-
go skrzyżowania. – Ja rozumiem, że to 
nie jest droga, która do końca Państwu 
odpowiada. Będziemy musieli skorzy-
stać ze spec-ustawy, musimy dokonać 
wykupów i za to zapłacić – mówił To-
masz Dąbrowski, p.o. z-cy dyrektora 
do spraw inwestycji Mazowieckiego 
Zarządu Dróg Wojewódzkich.

\\\   Wyburzenia,  
czyli co tracą ludzie

– Czy Państwo jako gmina biorą 
pod uwagę konsekwencje, jakie wiążą 
się z tym projektem? W tym wyburza-
nie nieruchomości, która nie będzie się 
nadawała do prowadzenia działalności 
gospodarczej? Jaki to jest cel publicz-
ny? – zapytała pełnomocniczka jednej z 
rodzin. Wicedyrektor MZDW wyjaśniał, 
że rzeczoznawcy wyceniają nierucho-
mości, a zarząd rocznie przeznacza na 

wykup 80 milionów złotych. Kolejny 
problem to ekrany. – Jesteśmy przed 
analizą akustyczną, ale na tej drodze bę-
dzie konieczność wykonania ekranów 
– wyjaśniał przedstawiciel pracowni 
projektowej Europrojekt Gdańsk S. A. 
Przedsiębiorcy, którzy mają ulokowane 
firmy wzdłuż trasy, też zgłaszali swoje 
propozycje, bo ekrany odetną ich od 
klientów. To oznacza nawet upadłość 
firm.

\\\   Co musi być,  
a co powstanie

– Jeśli ta rozbudowa nie będzie ak-
ceptowalna, to nie powstanie – mówił 
Tomasz Dąbrowski. Już wiadomo, że 
z trzech posesji będzie wyjazd w pra-
wo na trasę, ale by wjechać na teren 
nieruchomości, trzeba będzie nadłożyć 
drogi. To nie jest układ docelowy – za-
pewniali drogowcy i zaproponowali, by 
w ciągu trzech tygodni złożyć wnioski 
z uwagami na adres: dyrekcja@mzdw.
pl. Kolejne spotkanie jest planowane w 
połowie stycznia a droga, jeśli będzie 
budowana, to w 2028 roku. 

Tekst i zdjęcie Jolanta Erol

 Kontrowersje wokół przebudowy 
Alej Jerozolimskich

\\\ ZA POMNIKIEM BOHATERÓW POWSTAŁ AMFITEATR  
W lutym miasto ogłosiło przetarg na budowę amfiteatru, placu zabaw i 
miejsca do rekreacji za Pomnikiem Bohaterów. Jeszcze przed świętami, 
jeśli inspekcja budowlana wyda zgodę, ta nowa przestrzeń miejska zostanie 
otwarta dla mieszkańców. 

Nowy skwer za Pomnikiem Bohaterów niewątpliwie stanie się wizerunkowo 
ważny dla miasta. Przede wszystkim jednak to miejsce, jakich w mieście brakowa-
ło, gdzie mieszkańcy mogą przyjść całymi rodzinami, by odpoczywać i się bawić. 
Do niedawna porośnięty trawą skwer był miejscem koncertów i ważnych dla 
miasta wydarzeń w sposób „partyzancki”. Gdy miasto zapraszało mieszkańców 
na koncert, trzeba było rozkładać tam scenę. Ten czas się skończył. Amfiteatr, jak 
i estetycznie wykonane i wkomponowane w zieleń urządzenia placu zabaw, pod-
wieszona ścieżka itp. zapewnią mieszkańcom o wiele lepsze warunki do zabawy 
i odpoczynku. Burmistrz Piotr Remiszewski podkreśla, że cieszy go nie tylko to, 
że miasto zyskało scenę plenerową, ale też, że zrealizuje się jeden z celów, jakie 
sobie postawił: aktywizacja centrum. 

\\\ MILANÓWEK 
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Obecnie przebywa w szpitalu – prze-
kazał jeden z użytkowników mediów 
społecznościowych.

– Poszukuję świadków, może ktoś 
widział... dziś wieczorem okradziono i 
skatowano mojego męża przy ul. Reja w 
Piastowie. Kręci się tam trzech chłopa-
ków, dresiarzy. Agresywnie zaczepiają 
przechodniów – napisała inna osoba.

– Dziś wieczorem pobili i okradli 
mojego tatę, jeśli ktoś kojarzy, proszę o 
kontakt – czytamy kolejny wpis.

Postanowiliśmy sprawdzić, co wy-
darzyło się w sobotę w Piastowie.

– Potwierdzam interwencję tego 
dnia. Wezwany patrol policji zastał 
mężczyznę, który ze względu na wi-
doczne obrażenia ciała, wymagał po-
mocy medycznej. Policjanci niezwłocz-
nie wezwali pogotowie ratunkowe, 
które zdecydowało o odwiezieniu 
mężczyzny do szpitala. W związku z 
brakiem informacji co do okoliczności, 
w jakich mogło dojść do obrażeń, do 
placówki medycznej został skierowa-
ny policjant z komendy w Pruszkowie. 
Mężczyzna nie przekazał jednak infor-
macji, które mogłaby wskazywać, że był 
on ofiarą przestępstwa – powiedziała 
nam podczas rozmowy asp. sztab. Mo-

nika Orlik, oficer prasowy Komendy 
Powiatowej Policji w Pruszkowie. W ta-
kim przypadku policja ma ograniczone 
możliwości działania. Bez oficjalnego 
zawiadomienia, nie mogą prowadzić 
śledztwa w sprawie pobicia.

– Zgodnie z obowiązującymi prze-
pisami prawa policjanci przeprowadza-
ją czynności wyjaśniające w sytuacji 
otrzymania informacji o popełnieniu 
przestępstwa, co w tej sytuacji nie mia-
ło miejsca – dodała Monika Orlik. Prze-
stępstwo może zgłosić sam poszkodo-
wany, ktoś z jego rodziny (w takim wy-
padku użyteczny okazałby się wypis 
ze szpitala) lub świadek zdarzenia. Nie 
wiemy, dlaczego pokrzywdzony męż-
czyzna nie chciał rozmawiać z policją. 

\\\   Mieszkańcy  
zaniepokojeni

Wydarzenie zaniepokoiło jednak 
wielu mieszkańców miasta. Miejmy 
nadzieję, że ostatecznie ofiara zmieni 
zdanie i zdecyduje się na współpra-
cę z policją, co doprowadzi do ujęcia 
napastników. Wszyscy poczujemy się 
wówczas bezpieczniej.

Maciek Gos

Groźne pobicie 
w Piastowie \\\ PRUSZKÓW 

Działki położone przy ulicy 
Dobrej w Pruszkowie mogą 
stać się własnością miasta. 
Samorząd planuje  przekazać 
właścicielowi tego terenu  
inną nieruchomość  
– przy ul. Potulickiego 4/6. 
O bezkosztowej zamianie 
zdecydują radni. W tle sądowa 
batalia i 7 mln odszkodowania. 

Ulica Dobra na osiedlu Stanisława 
Staszica w Pruszkowie miała być 

zabudowana. Miejscowy plan zagospo-
darowania przestrzennego z 2009 r. 
dla tej części Pruszkowa przewidywał 
mieszkania wielorodzinne i usługi. 9 
listopada 2021 r. samorząd zmienił 
przeznaczenie na teren zielony bądź 
usługi kultury, czego domagali się 
mieszkańcy. Część działek należy do 
miasta, część  do prywatnego inwesto-
ra – firmy Front 2. W trakcie zmiany 
miejscowego planu samorząd przy-
stąpił do rozmów w sprawie zakupu 
działek należących do firmy Front 2. 
Przedstawiciele spółki – jak informuje 
pruszkowski ratusz – oczekiwali kwoty 
za ten grunt w wysokości 14,8 mln zł. 
Do transakcji nie doszło, a właściciel 
wystąpił do starostwa o pozwolenie na 
budowę i ogrodził teren. Mieszkańcy 

domagali się dostępu do terenu zielo-
nego. 

– W listopadzie 2021 roku teren 
zmienił swoje przeznaczenie, jednak 
nadal trwały rozmowy i negocjacje 
z właścicielem części działek na tym 
terenie. Zależało nam, aby znaleźć 
rozwiązanie nieobciążające budżetu 
miasta i umożliwiające pozyskanie 
pozostałych działek na ul. Dobrej dla 
celów społecznych, dla mieszkańców – 
wyjaśnia prezydent Pruszkowa, Paweł 
Makuch. Negocjacje były niezbędne, 
ponieważ zgodnie z ustawą o plano-
waniu i zagospodarowaniu przestrzen-
nym właściciel  może żądać od gminy 
wykupienia nieruchomości, odszkodo-
wania lub zamiany, jeśli plan miejscowy 
zmienia dotychczasowe przeznaczenie. 

Podczas rozmów miasto zapropo-
nowało bezkosztową  zamianę działek 
przy ul. Dobrej o powierzchni 3076 m2 
na działkę przy ul. Potulickiego 4/6 o 

pow. 1590 m². Radni podczas sesji w 
środę, 21 grudnia mają zdecydować czy 
dojdzie do zamiany działek. Ta nieru-
chomość nie jest objęta miejscowym 
planem, znajduje się tam budynek, 
przeznaczony do wyłączenia z eksplo-
atacji. Problem w tym, że mieszka tam 
dwuosobowa rodzina, która odmawia 
przeprowadzki do nowego lokalu. 
Obecnie Sąd Rejonowy w Pruszkowie 
rozpatruje wniosek o przeprowadzenie 
eksmisji tych osób do nowego lokalu.

 W Sądzie Okręgowym w Warsza-
wie toczy się  proces z powództwa fir-
my  Front 2 Sp. z o.o. przeciwko gminie 
Pruszków w sprawie odszkodowania 
za poniesioną rzeczywistą szkodę, w 
wyniku zmiany przeznaczenia terenu 
w miejscowym planie zagospodarowa-
nia  przestrzennego. Oczekiwane przez 
firmę odszkodowanie wobec miasta 
przekracza 7,1 mln zł.  8 listopada 
wpłynęło pismo z Sądu Okręgowego 
zobowiązujące prezydenta do podję-
cia pertraktacji ugodowych oraz przed-
stawienia sądowi wyników negocjacji. 
Władze miasta liczą, że jeśli dojdzie do 
podpisania ugody i nastąpi zamiana 
działek, firma Front 2 wycofa pozew 
sądowy przeciwko miastu i nie będzie 
rościć  żadnych praw z tytułu odszko-
dowania za zmianę planu miejscowego. 

Tekst i zdjęcie Jolanta Erol

Czy samorząd zamieni działki?
dokończenie 

ze str. 1
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\\\ PRUSZKÓW 

Pruszkowskie Stowarzyszenie 
Na Rzecz Zwierząt otrzymało 
od samorządu nowy 
samochód. Byliśmy w ich 
siedzibie z odwiedzinami, 
aby sprawdzić, jak auto się 
sprawuje.

P rezydent Pruszkowa, Paweł Ma-
kuch, przekazał w imieniu miasta 

samochód, który wcześniej służył stra-
ży miejskiej.

– Cieszę się, że udało się zreali-
zować ten projekt i pomóc naszemu 
stowarzyszeniu, które każdego dnia po-
maga zwierzakom z miasta Pruszków. 
Dziękuję za tę codzienną pracę i życzę 
szerokiej drogi. Niech samochód prze-
wozi zwierzaki do kolejnych domów, 
gdzie znajdą opiekę i miłość – prze-
kazał prezydent na swoim profilu w 
mediach społecznościowych.

To właśnie członkowie i wolon-
tariusze Pruszkowskiego Stowarzy-
szenia Na Rzecz Zwierząt opiekują 
się bezpańskimi psami i kotami w 
mieście. Do ich punktu adopcji trafia-
ją zwierzęta, które są zaniedbywane, 
a czasami katowane przez swoich 
właścicieli. Na co dzień osoby ze sto-
warzyszenia współpracują ze strażą 
miejską. – Samochód bardzo nam się 

przyda. Do tej pory przy codziennych 
zajęciach związanych ze zwierzętami, 
używaliśmy swoich prywatnych aut. 
Ja nawet specjalnie zmieniłam swój 
samochód na kombi, żeby łatwiej było 
przewozić psy. Wozimy zwierzęta do 

weterynarza, nowych domów, a cza-
sami zabieramy od nieodpowiednich 
właścicieli. W zwykłym aucie nie jest 
to łatwe, jedna osoba musi prowadzić, 
a druga pilnować psa. Samochód, który 

dostaliśmy, ma specjalną pakę. Do tej 
pory służyła do przewożenia ludzi, ale 
równie świetnie nadaje się dla zwierząt 
– powiedziała nam Sylwia Woźniak ze 
stowarzyszenia. Samochód pojawił się 
w odpowiednim momencie. Jednym 
z pierwszych psów, które z niego sko-
rzystały, był Maluch. To młody psiak 
w typie kaukaza/leonbergera, który 
waży ponad 60 kg. Przewiezienie go 
zwykłym pojazdem, byłoby naprawdę 
trudne. Pobyt Malucha w punkcie ad-
opcyjnym nie jest łatwy. – Niestety po 
prostu nie mamy odpowiedniej budy 
dla niego. Jest za duży. Kiedy śpi, jego 
tylne łapy wystają poza schronienie – 
mówi Sylwia Woźniak.

Działacze ze stowarzyszenia po-
święcają wiele czasu i sił, aby pobyt w 
punkcie adopcyjnym był jak najmniej 
traumatyczny dla ich podopiecznych. 
Nowy samochód pomoże im w tej pra-
cy. Jednak, aby naprawdę wpłynąć na 
los zwierząt, potrzebni są ludzie o wiel-
kich sercach. Stowarzyszenie liczy na 
dary, między innymi: karmę dla zwie-
rząt, koce, żwirek dla kotów, czy obroże 
dla psów. Potrzebne są również osoby, 
które poświęcą swój czas i zabiorą psy 
na spacery. Przede wszystkim jednak 
zwierzęta z punktu adopcyjnego czeka-
ją na ciepłe rodziny, które postanowią 
przygarnąć je pod swój dach.

Tekst i zdjęcie Maciek Gos

Auto w służbie zwierząt \\\ „ŚWIEĆ BLASKIEM Z ODBLASKIEM”  
Przed urzędem gminy w Brwinowie stanęła choinka udekorowana  
w niecodzienny sposób. Wszystko po to, żeby przypomnieć mieszkańcom 
o bezpieczeństwie na drogach.
Nadszedł czas, kiedy zmierzch zapada wcześnie. Dni są często pochmurne  
i ciemne. Dlatego ważne jest, by dać szansę innym, by nas zauważyli na drodze. 
Kierowca prowadzący samo-
chód w taką pogodę ma ogra-
niczone pole widzenia. Bez 
odpowiednich elementów 
odblaskowych, pieszy może 
być dla niego niemal całkowi-
cie niewidoczny. A to prosty 
przepis na tragedię.
Dlatego straż miejska w Brwi-
nowie postanowiła przypo-
mnieć mieszkańcom o bezpie-
czeństwie. W piątek, 15 grud-
nia przed urzędem miasta 
stanęła niezwykła choinka. 
Do jej ozdobienia posłużyło 
500 sztuk akcesoriów odbla-
skowych. Strażnicy zachęcają, 
aby każdy, kto nie ma podobnego zabezpieczenia na swoim ubraniu, zabrał jedno 
z tych wiszących na choince. Wszystko w ramach edukacyjnej akcji „Świeć bla-
skiem z odblaskiem”. – Akcja ta ma na celu zachęcenie pieszych do korzystania z 
elementów odblaskowych. Jest to ważne zwłaszcza teraz, gdy zmierzch zapada 
szybko, a kierowcy z opóźnieniem dostrzegają pieszych noszących ciemne, zimo-
we ubrania. Każdy mieszkaniec naszej gminy, ten mały i ten trochę większy, może 
przyjść i poczęstować się odblaskiem – przekazał na swojej stronie internetowej 
Urząd Gminy w Brwinowie. W ten zaskakujący sposób straż miejska przypomina 
wszystkim mieszkańcom, jak ważne jest bezpieczeństwo. Pamiętajmy, że nawet 
niewielki element odblaskowy może decydować o życiu. Szczególną uwagę 
zwróćmy na najmłodsze osoby zamieszkujące naszą gminę. To o nie musimy 
przede wszystkim zadbać, aby były bezpieczne podczas spacerów na drogach. 
Nie zapominajmy również, że nawet w słoneczny dzień, odblask może pomóc 
kierowcy odpowiednio wcześnie nas zobaczyć.

\\\ BRWINÓW 
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„Do tej pory przy 
codziennych zajęciach 

związanych  
ze zwierzętami, 

używaliśmy swoich 
prywatnych aut.”
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P R O M O C J A

STAROSTWO POWIATU GRODZISKIEGO   ul. Daleka 11A, Grodzisk Mazowiecki, tel. 22 300 85 22, www.powiat-grodziski.pl

W szkołach, dla których organem pro-
wadzącym jest Powiat Grodziski, kształciło 
się w roku szkolnym 2022/2023 w sumie  
3 157 uczniów (o 8% więcej niż w ubiegłym 
roku). 

O wysoki poziom nauczania dba do-
brze wykwalifikowana kadra dydaktyczna – 
aż 73% stanowią nauczyciele dyplomowani 
i mianowani. Zdawalność egzaminu matu-
ralnego wzrosła w stosunku do ubiegłego 
roku i wyniosła ok. 95% tj. powyżej średniej 
wojewódzkiej i ogólnopolskiej (dla porów-
nania w roku szkolnym 2021/22 – 93%).

W „Rankingu Perspektyw 2023” Tech-
nikum w Zespole Szkół nr 2 w Milanówku 
zostało wyróżnione Srebrną Tarczą, a Lice-
um Ogólnokształcące w Zespole Szkół nr 1 
w Milanówku i Technikum w Zespole Szkół 
Technicznych i Licealnych Nr 2 w Grodzisku 
Maz. uzyskały Brązowe Tarcze.   

Uczniowie odnoszą osiągnięcia  
w licznych konkursach i olimpiadach. 
Zespół Szkół nr 1 w Grodzisku Mazowie-
ckim może pochwalić się następującymi 

sukcesami swoich uczniów: zdobycie ty-
tułu finalisty Ogólnopolskiej Olimpiady  
z języka niemieckiego, zajęcie I miejsca  
w Ogólnopolskim konkursie poetyckim 
oraz zajęcie II miejsca w Ogólnopolskim 
konkursie recytatorsko-krasomówczym.  
W Zespole Szkół Technicznych i Licealnych 
nr 2 w Grodzisku Mazowieckim dwóch 
wychowanków zdobyło tytuł laureata  
w Akademii Przedsiębiorczości SGGW,  
a pięciu uczniów zostało finalistami tego 
konkursu. Jednocześnie dwóch wycho- 
wanków Technikum zdobyło tytuł finalisty 
w Ogólnopolskiej Olimpiadzie Logistycz-
nej. W Zespole Szkół nr 1 w Milanówku 
dwóch uczniów zdobyło wyróżnienia na 
szczeblu wojewódzkim w konkursie che-
micznym oraz siedemnastu – w konkur-
sie z języka niemieckiego na tym samym 
szczeblu. Uczniowie z Zespołu Szkół nr 
2 im. gen. J. Bema w Milanówku zajęli  
4 miejsce uzyskując wyróżnienie w między-
narodowym projekcie Europejskiej Agencji 
Kosmicznej CanSat 2023. Natomiast ucz-

niowie z Zespołu Szkół im. H. Szczerkow-
skiego zajęli pierwsze miejsce w konkur-
sie bezpieczeństwa ruchu drogowego na 
szczeblu powiatowym.

Władze Powiatu Grodziskiego, dla 
których ważne są dobre wyniki naucza-

nia uczniów, każdego roku przeznaczają 
znaczne środki finansowe na remonty szkół 
i placówek oświatowych. Dużą inwestycją 
była termomodernizacja budynku Zespołu 
Szkół nr 1 w Milanówku (1 300 000 zł), a 
także instalacja paneli fotowoltaicznych na 
budynkach szkół (ok. 400 000 zł). Wykona-
no także liczne prace remontowe m.in. po-
mieszczeń szkolnych, podłóg, czy instalacji 
elektrycznych, których łączny koszt sięga 
prawie 700 000 zł.

Powiat Grodziski pozyskał 12 000 000 zł  
na uruchomienie Branżowego Cen- 
trum Umiejętności w dziedzinie logisty-
ki. Środki finansowe zostaną przezna-
czone na rozbudowę budynku Centrum 
Kształcenia Zawodowego, wchodzące- 
go w skład Zespołu Szkół Technicznych  
i Licealnych nr 2 w Grodzisku Mazowie-
ckim przy ul. Żyrardowskiej o skrzydło,  
w którym zostanie utworzona nowa inno-
wacyjna placówka zapewniająca przygo-
towanie kadr na potrzeby nowoczesnej  
gospodarki.

W szkołach prowadzone są także licz-
ne działania poszerzające pracę dydaktycz-
no-wychowawczą placówek. Dla przykładu 
można wymienić polsko-niemiecką wy-
mianę uczniów (Zespół Szkół nr 2 im. gen. 
Bema w Milanówku), konkurs gastrono-
miczny Regionalne Podróże Kulinarne (Ze-
spół Szkół nr 1 w Grodzisku Maz.), konkurs 
matematyczny o Złoty Kalkulator Starosty 
(Zespół Szkół nr 1 w Milanówku), Noc Lo-
gistyki (Zespół Szkół Technicznych i Liceal-
nych 2 w Grodzisku Maz.) czy wdrożenie 
innowacji pedagogicznej Klub Przyjaciół 
Bratka (Zespół Szkół im. H. Szczerkowskie-
go w Grodzisku Maz.).

Władze Powiatu Grodziskiego mają 
świadomość, że dobrze działające szkol-
nictwo to przede wszystkim ciężka praca 
kadry pedagogicznej i administracyjnej. 
Natomiast ze swej strony Powiat Grodziski 
dokłada wszelkich starań, aby w ramach 
swoich kompetencji i możliwości tę pracę 
wspierać.

Starostwo Powiatu Grodziskiego

Rok szkolny 2022/23 w Powiecie Grodziskim
Rokrocznie zgodnie z przepisami przygotowywana jest informacja o realizacji zadań oświatowych. Dokument ten stanowi kompendium wiedzy na temat 

stanu oświaty: co udało się osiągnąć, jakie są mocne strony, ale i wyzwania, które stoją przed szkolnictwem – także w Powiecie Grodziskim.

Krzysztof Filipiak, Wicestarosta Powiatu 
Grodziskiego nadzorujący Wydział Oświaty 
i Sportu

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 

Do parafii pw. Matki Bożej 
Nieustającej Pomocy  
w Grodzisku Mazowieckim 
wprowadzono 17 grudnia 
br. relikwie rodziny Ulmów, 
którzy we wrześniu tego roku 
zostali beatyfikowani.

J ózef i Wiktoria oraz ich siedmioro 
dzieci, 24 marca 1944 roku zostali 

zamordowani przez Niemców w Mar-
kowej na Podkarpaciu za ukrywanie w 
swoim domu ośmiorga Żydów. Na stry-
chu ich niewielkiego domu schroniły 
się trzy rodziny: Goldmanów, Grünfel-
dów i Didnerów. Przez wiele miesięcy 
rodzina Ulmów zapewniała im dach 
nad głową oraz wyżywienie. W 1995 
roku decyzją Instytutu Yad Vashem 
w Jerozolimie, Wiktorii i Józefowi zo-
stał przyznany tytuł Sprawiedliwych 
Wśród Narodów Świata. Relikwie Ul-
mów znajdujące się w Grodzisku Ma-
zowieckim przypominają o historii 
współistnienia Polaków i Żydów w 
tym mieście. Podczas gdy w końcu 
wieku XVIII zamieszkiwało tu 125 
przedstawicieli Narodu Wybranego, u 
progu XIX wieku było ich już 301, zaś 
w 1820 r. Grodzisk zamieszkiwało 444 
obywateli żydowskich, co stanowiło 
niemal 90 proc. ogólnej liczby miesz-
czan. Kres obecności społeczności ży-
dowskiej w Grodzisku Mazowieckim 
położyła II wojna światowa. Niemal od 
razu po zajęciu miasta okupanci nie-
mieccy wszczęli represje wobec lud-
ności żydowskiej. Mieszkania i sklepy 
należące do Żydów oznaczone zostały 

napisem „Juden”, osoby zaliczone do 
„rasy semickiej” zmuszono do noszenia 
opaski z gwiazdą Dawida, powołano 
Judenrat (Żydowską Radę Starszych), 
odpowiedzialny za przygotowanie 
kompletnej listy obywateli pochodze-
nia żydowskiego – przedstawiony w 
końcu 1939 r. spis zawierał 3255 na-
zwisk. Do Grodziska zaczęli napływać 
Żydzi przesiedleni z woj. poznańskiego 
i łódzkiego oraz pochodzący z pobli-
skich miejscowości: Milanówka, Brwi-

nowa, Podkowy Leśnej i Nadarzyna. 1 
grudnia 1940 r. Żydzi zostali wyrzuce-
ni ze swoich mieszkań i umieszczeni 
w getcie, ich mienie przejął Komisa-
ryczny Zarząd Nieruchomości Żydow-
skich. Na niewielkim obszarze ogra-
niczonym ulicami Berka Joselewicza 
(dziś Obrońców Getta), 11 Listopada, 
Limanowskiego, pl. Piłsudskiego (ob. 
pl. Wolności) i pl. Legionów (pl. Króla 
Zygmunta Starego) zamkniętych zosta-
ło około 6000 ludzi. Zgodnie z rozpo-
rządzeniem władz okupacyjnych getto 
w Grodzisku zlikwidowano w dniach 
10-14 lutego 1941 r. (wg raportów po-
wojennych wywózki trwały od 12 do 
20 lutego). W mieście pozostała jedy-

nie grupa 50 rzemieślników, lecz i oni 
podzielili wkrótce los współbraci. Zimą 
1940 r. runęła synagoga, pieczętując 
niejako zagładę żydowskiego świata. 
Epilogiem wspólnej, trwającej cztery 
stulecia historii dwóch narodów oka-
zał się fakt ukrywania przez mieszkań-

ców Grodziska i okolic uciekinierów 
z getta warszawskiego. W rozsianych 
na przedmieściach domach, na stry-
chach, w piwnicach i zamaskowanych 
skrytkach schronienie znalazło wielu 
zbiegłych przed nazistowskim terro-
rem Żydów, którym udało się docze-

kać końca wojny. W listopadzie 2010 
r. tytuł Sprawiedliwej wśród Narodów 
Świata otrzymała pośmiertnie Stanisła-
wa Sławińska, mieszkanka Grodziska 
Mazowieckiego, która ocaliła 10 osób 

pochodzenia żydowskiego. Według 
różnych szacunkowych obliczeń od 
300 do ponad 1500, a być może wię-
cej – taka jest liczba Polaków, którzy  
zostali zamordowani przez Niemców 
w czasie II wojny światowej za ratowa-
nie życia Żydów. Tak naprawdę ilu było 
ratujących, ale i ratowanych, pewnie 
nigdy się nie dowiemy.

Tekst i zdjęcie
Sławomir Sadowski

Relikwie rodziny Ulmów

Na strychu ich 
niewielkiego domu 

schroniły się trzy rodziny

Zgodnie  
z rozporządzeniem władz 

okupacyjnych getto  
w Grodzisku 

zlikwidowano w dniach 
10-14 lutego 1941 r.
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URZĄD GMINY BRWINÓW ul. Grodziska 12, tel. 22 738 26 15, www.brwinow.pl

Zwiększa się liczba młodych ludzi, którzy mogą 
się pochwalić znaczącymi osiągnięciami. Zwyciężają  
w konkursach wiedzy, występują w zawodach wyso-
kiej rangi, są powoływani do kadry narodowej. Komisja 
rozpatrująca wnioski o przyznanie stypendium miała  
niełatwe zadanie. Stypendium Gminy Brwinów otrzyma- 

ło aż 45 uzdolnionych osób. Wśród na-
grodzonych znalazło się 38 uczniów oraz  
7 studentów. 

Decyzje stypendialne na rok szkolny 
2023/2024 zostały uroczyście wręczone 
na spotkaniu zorganizowanym w Brwi-
nowskim Pałacu Kultury. Pamiątkowe 
dyplomy i upominki nagrodzonym wrę-
czył burmistrz gminy Brwinów Arkadiusz 
Kosiński oraz przewodnicząca Komisji 
Kultury, Oświaty i Sportu Małgorzata Ku-
charska. Wszystkim wyróżnionym gra-
tulacje złożył zastępca burmistrza Jerzy 
Wysocki. Uroczystość uświetnił występ 
wybitnych muzyków jazzowych: Micha-
ła Stawarskiego (fortepian) oraz Luisa 
Nubioli (saksofon). 

Najwięcej stypendiów zostało przyznanych za osiąg-
niecia sportowe (32 osoby). Pozostałe to  osiągnięcia edu-
kacyjne (11 osób) oraz artystyczne (2 osoby). Ustanawiając 
stypendia, gmina wspiera zdolne młode osoby, dając im 
możliwość kontynuowania i dalszego rozwijania swoich 
talentów i pasji.

45 stypendystów 
w gminie Brwinów

W czwartek 14 grudnia 2023 r. w Brwinowskim Pałacu Kultury odbyło się uroczyste 
wręczenie decyzji stypendialnych dla zdolnych uczniów i studentów. 

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 

Naprzeciwko ratusza 
powinien powstać centralny 
plac miejski. Bez ruchu 
samochodowego. Burmistrz 
Grzegorz Benedykciński taką 
wizję chce zostawić  
do realizacji swojemu 
następcy, czyli temu,  
kto po nim obejmie urząd 
burmistrza. 

P rzed zakończeniem kadencji 
Grzegorz Benedykciński chciałby 

przygotować projekt centralnego pla-
cu miejskiego, na którym w ogóle nie 
byłoby ruchu samochodowego. Bur-
mistrz ma na myśli plac przed Centrum 
Kultury i Ratuszem. Komunikacja miej-
ska odbywałaby się wówczas w tej czę-
ści miasta tunelem. 

– Ta koncepcja zakłada stworzenie 
reprezentacyjnego centralnego placu 
miejskiego, na którym odbywałyby 
się wszelkiego rodzaju uroczystości 
i wydarzenia – mówi Grzegorz Bene-
dykciński. – Nie wiem, czy taki plac 
powstanie, ale chciałbym pozostawić 
mojemu następcy jego projekt. Widząc  

zalety takiego rozwiązania, wierzę, że 
projekt centralnego placu zostanie 
zrealizowany – dodaje. Dziś naprzeciw 
ratusza znajduje się parking. Tymcza-
sem jest to idealne miejsce na uroczy-
stości samorządowe i inne ważne dla 
mieszkańców wydarzenia. A jak mówi 
burmistrz: Grodzisk zasługuje na to, 
aby przed oknami ratusza w centrum 
miasta było miejsce o wiele ciekawsze 
niż parking. Gdyby miał tam powstać 
plac centralny: co z samochodami, 
gdzie  mają je zostawiać osoby idące do 
CK czy ratusza? W wizji burmistrza pod 
placem należy wybudować parking 
podziemny. Dwupoziomowy, aby roz-
wijające się miasto zapewniało miesz-
kańcom komfort i bezpieczeństwo  
komunikacyjne. 

\\\   Konkurencja dla deptaka
Zdaniem burmistrza deptak i plac 

Wolności nie spełniają warunków ko-
niecznych do odgrywania roli central-
nego placu miejskiego, gdzie odbywa-
łyby się główne uroczystości, a więc 
mogli spotykać mieszkańcy z władzami 
miasta i wspólnie świętować albo od-
dawać cześć ważnym wydarzeniom z 
historii miasta i kraju. 

Plac Wolności, zdaniem burmi-
strza, nie stanie się centralnym punk-
tem miasta. Nie zmieni tego planowana, 
dalsza modernizacja. Powodem jest 
kształt i wielkość tej miejskiej prze-
strzeni. Grodzisk Mazowiecki jest gmi-
ną, która wciąż się rozwija, a to wiąże 
się ze wzrostem liczby mieszkańców, 
ale także podniesieniem poziomu ich 
oczekiwań i ambicji, jeśli chodzi o miej-
sce, gdzie będą świętować ważne dla 
wszystkich chwile. 

– Deptak się do tego nie nadaje 
też dlatego, że jest ważnym dla gro-
dziszczan i gości miejscem spacerów 
i spędzania wolnego czasu. Pełni też 
istotną rolę dla  miejskiej ekologii za 
sprawą rosnących tam drzew – dodał 
burmistrz.  

Beata Pawłowicz 

Czy powstanie 
plac centralny?

Plac Wolności nadal będzie oazą  
zieleni w centrum miasta

\\\ BĘDZIE NOWA SZKOŁA MUZYCZNA   
Burmistrz Grzegorz Benedykciński obiecuje, że szkoła muzyczna powstanie 
w Grodzisku Mazowieckim, po zmianie planu zagospodarowania prze-
strzennego. Projekt szkoły już jest, a protesty mieszkańców, które wstrzy-
mały rozpoczęcie tej inwestycji, zostaną uwzględnione. 
Protesty mieszkańców zaniepo-
kojonych bliskim sąsiedztwem 
tego typu placówki, po konsul-
tacji u starosty, trafiły do gminy. 
Tam podjęto decyzję o wystą-
pieniu do rady miasta o zmianę 
miejscowego planu zagospoda-
rowania przestrzennego, po to 
by szkoła mogła zostać wybu-
dowana, tyle że kilka metrów 
dalej w stosunku do pierwotnej 
lokalizacji. – Najpóźniej w kwietniu przyszłego roku rada miasta może zatwierdzić 
zmiany w miejscowym planie zagospodarowania przestrzennego. A wtedy miasto 
będzie mogło ogłosić przetarg i rozpocząć tę tak ważną dla miasta inwestycję – 
powiedział  burmistrz Grzegorz Benedykciński.  – Zmiany, jakie wprowadzimy, 
wychodzą naprzeciw oczekiwaniom mieszkańców, którzy byli przeciwni pier-
wotnej lokalizacji szkoły – dodał.
Nowa siedziba szkoły muzycznej ma mieć szklaną elewację. Na parterze znajdzie 
się sala koncertowa na około 250 widzów. Część dydaktyczna będzie się mieś-
ciła na piętrze. Pod szkołą zaplanowano parking podziemny. Dwór Skarbków, 
w którym obecnie mieści się Państwowa Szkoła Muzyczna I St. im. Tadeusza 
Bairda, nie jest przystosowany do potrzeb edukacji. Zainteresowanie nauką w 
tej placówce jest też większe niż jej możliwości. Szkoła kształci ok. 140 uczniów, 
ale także prowadzi chór, orkiestrę i zespoły. Kiedy nowy budynek szkoły stanie 
przy Wólczańskiej, gmina planuje w Dworku Skarbków otworzyć muzeum mia-
sta. – Kształcenie artystyczne dzieci i młodzieży ma niezwykle cenny wpływ na 
ich rozwój. Nauka gry na instrumencie czy śpiewu nie tylko rozwija wrażliwość  i 
smak muzyczny. Ponieważ wymaga systematyczności i zaangażowania, kształci 
korzystne cechy charakteru takie jak wytrwałość i poczucie obowiązku – mó-
wi Marcin Łukasz Mazur, dyrektor grodziskiego Chóru Bogorya. – Wszystko więc 
co sprzyja nauce gry na instrumentach czy śpiewu, należy wspierać. Czy będzie 
to szkoła muzyczna, zespół, chór albo prywatne lekcje – dodał. 

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 
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Nowy teren przy rzece to nie tylko zachowanie dzikiej przy-
rody, ale także rozwijanie przestrzeni rekreacyjnej dla mieszkań-
ców. Na terenie inwestycji powstają m.in. elementy małej archi-
tektury, miejsca do wypoczynku, nowe ścieżki oraz naturalna 
siłownia plenerowa.

To wszystko ma zachęcić mieszkańców do aktywnego spę-
dzania czasu na świeżym powietrzu.

Jednym z głównych atutów tej inwestycji jest dbałość o śro-
dowisko naturalne. Prezydent Miasta Pruszkowa Paweł Makuch 
podkreśla, że żadne z drzew nie zostało wycięte w związku  
z realizacją projektu. Ścieżka krajobrazowa wzdłuż rzeki została 
zaprojektowana w taki sposób, aby żadne z drzew nie ucierpia-
ło, stąd tak oryginalny i kręty przebieg nowopowstającej trasy.  
To niezwykle ważny fakt, gdyż zachowanie zieleni i naturalnego 
piękna jest jednym z priorytetów projektu.

Innym z celów projektu jest otwarcie przed mieszkańcami 
Pruszkowa zupełnie nowych możliwości do spędzania czasu wol-
nego. Dzięki nowej ścieżce krajobrazowej, mieszkańcy Pruszko-
wa będą mogli odkrywać nowe i nieznane rejony miasta, cieszyć 
się przyrodą i aktywnością na świeżym powietrzu. Ścieżka będzie 
dostępna zarówno dla pieszych, jak i miłośników wycieczek 
rowerowych, co dodatkowo zwiększa jej atrakcyjność.

Inwestycja przy rzece Utracie to znakomity przykład tego, jak 
rozwijać miasto, dbając jednocześnie o środowisko naturalne  
i potrzeby mieszkańców. Pruszków staje się bogatszy o nową, 
piękną przestrzeń, która z pewnością przyciągnie wielu entu-
zjastów rekreacji na świeżym powietrzu. To inwestycja, która nie 
tylko zyskuje coraz większe uznanie mieszkańców, ale będzie 
mogła stanowić przykład dla innych miast, jak harmonijnie łączyć 
rozwój z ochroną przyrody.

Projekt otrzymał dofinansowanie z Narodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w ramach II osi Prio-
rytetowej Programu Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko.

Całkowita wartość projektu: 20 407 559,30 zł w tym wartość 
dofinansowania: 13 979 318,73zł

W Pruszkowie powstaje teren, jakiego jeszcze nie było. 
Wzdłuż rzeki Utraty pojawia się wyjątkowa ścieżka krajobrazowa.
W Pruszkowie realizowana jest obecnie inwestycja, która przyciąga uwagę mieszkańcówi zmienia  
oblicze miasta. Rewitalizacja terenów przy rzece Utracie jest realizowana w ramachprojektu „Poprawa 
jakości środowiska miejskiego poprzez kompleksowy rozwój terenów zielonych w Pruszkowie – etap II”.

\\\ KAMIEŃ WĘGIELNY MILANOWSKIEGO OSP   
W piątek uroczyście wmurowano 
kamień węgielny pod budowę Mi-
lanowskiego Centrum Bezpieczeń-
stwa. W uroczystościach wzięli 
udział m.in. strażacy, przedstawi-
ciele straży miejskiej i ratowników 
medycznych oraz władz samorzą-
dowych. 
Burmistrz Piotr Remiszewski podkre-
ślił, że budowa tego najważniejszego pod względem bezpieczeństwa i szeroko 
pojętej prewencji obiektu w mieście, rodziła się w wielkim trudzie. – Mimo 
ogromu przeszkód i kłód rzucanych nam pod nogi, prace budowlane ruszyły i są 
z dużym zaangażowaniem już realizowane – powiedział burmistrz. – Trzymajmy 
kciuki, żeby nikt tego procesu nie zatrzymał – dodał.   
Burmistrz podziękował wszystkim, którzy wspierali tę inwestycję. Na wmuro-
waniu kamienia węgielnego obecni byli: prezes milanowskiego OSP Sławomir 
Wieleciński, komendant Straży Miejskiej Wojciech Wiśniewski i Piotr Kosyla – re-
prezentujący ratowników medycznych. Przypomnijmy, że Milanowskie Centrum 
Bezpieczeństwa ma stać się siedzibą nie tylko dla OSP, ale także straży miejskiej i 
ratowników medycznych. Ponieważ ta inwestycja ma znaczenie dla bezpieczeń-
stwa powiatu, na uroczystości obecny był także komendant Państwowej Straży 
Pożarnej w Grodzisku Mazowieckim Krzysztof Tryniszewski, a także radna Sej-
miku Województwa Mazowieckiego Dorota Stalińska. Radę miasta reprezentował 
radny Kamil Bialik. Obecny był także wykonawca inwestycji – prezes MPWiK 
Dariusz Kaczanowski.
Przypomnijmy, że budowę nowej siedziby OSP na osiem miesięcy  wstrzymał 
brak zgody konserwatora na przesadzenie jednego drzewa. Kiedy zgoda została 
udzielona, okazało się, że termin przesadzenia konserwator wyznaczył dopiero na 
jesień przyszłego roku. Jeśli do tego czasu nie ruszyłyby prace budowlane, miasto 
straciłoby dotacje w wysokości 16 mln zł. Prace budowlane zostały jednak zaczę-
te. Jak to możliwe? Poza rozpoczęciem starań o przyspieszenie terminu przesa-
dzenia dębu, miasto w porozumieniu z wykonawcą opracowało plan umożliwia-
jący rozpoczęcie budowy już teraz, a więc zanim drzewo zostanie przesadzone. 
Prace objęły to, co można zrobić, nie naruszając ukorzenienia drzewa. Dodajmy, 
że dąb, który ma być przesadzony, od wiosny jest systematycznie podlewany, po 
to, aby nabrał sił, co zwiększy jego szanse na przyjęcie się w nowym miejscu.

\\\ MILANÓWEK 
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OGŁOSZENIE
o wyłożeniu do publicznego wglądu projektu miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego Gminy Żabia Wola obejmującego miejscowość Bartoszówka (Obszar III) wraz  
z prognozą oddziaływania na środowisko
Na podstawie art. 17 pkt 9 i 11 ustawy z dnia 27 marca 2003 roku o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2023r. poz. 977 ze zm.), w związku z art. 67 ust. 3 pkt 2 ustawy z dnia 7 lipca 
2023 roku o zmianie ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym oraz niektórych innych 
ustaw (Dz. U. z dnia 24 sierpnia 2023 roku, poz. 1688)  oraz Uchwały Rady Gminy Żabia Wola Nr 61/
XLIV/2010 z dnia 26 października 2010 roku w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowych 
planów zagospodarowania przestrzennego Gminy Żabia Wola i jej zmiany Uchwałą Nr 1/XVI/2016 
Rady Gminy Żabia Wola z dnia 26 stycznia 2016 r., Uchwałą Nr 51/XX/2016 Rady Gminy Żabia Wola 
z dnia 27 września 2016r., Uchwałą Nr 64/XXI/2016 Rady Gminy Żabia Wola z dnia 25 października 
2016 r., Uchwałą Nr 8/XXIV/2017 Rady Gminy Żabia Wola z dnia 31 stycznia 2017 r., Uchwałą Nr 37/
XXVII/2017 Rady Gminy Żabia Wola z dnia 13 czerwca 2017r., kolejno Uchwałą Nr 9/XXXIII/2018  z 
dnia 27 marca 2018 r., kolejno Uchwałą Nr 7/V/2019 z dnia 24 stycznia 2019 r., kolejno Uchwałą Nr 
58/XXVI/2020 Rady Gminy Żabia Wola z dnia 29 lipca 2020 r., kolejno Uchwałą Nr 83/LXX/2023 
Rady Gminy Żabia Wola z dnia 27 września 2023 r. zawiadamiam o wyłożeniu do publicznego 
wglądu projektu miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego gminy Żabia Wola 
obejmującego miejscowość Bartoszówka (obszar III) w dniach od 3 stycznia 2024 roku do 26 
stycznia 2024 roku poprzez:
– bezpośredni kontakt i obsługę obywateli w Sali Obsługi Mieszkańca Urzędu Gminy Żabia Wola w 
dniach pracy Urzędu w godz. od 9:00 do 15:00, telefonicznie pod nr tel. 46 858 27 19 lub mailowo pod 
adresem: urzad@zabiawola.pl;
– w wersji elektronicznej  w Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu Gminy Żabia Wola (www.bip.
zabiawola.akcessnet.net).  
Dyskusja publiczna nad przyjętymi w projekcie planu miejscowego rozwiązaniami odbędzie  
się w dniu 11 stycznia 2024 r. (czwartek) o godzinie 15:00 w OSP Skuły (Bartoszówka, ul. 
Strażacka 9). 
Zgodnie z art. 18 ust.1 ustawy z dnia 27 marca 2003 rok o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2023r. poz. 977 ze zm.) w związku z art. 67 ust. 3 pkt 2 ustawy z dnia 7 
lipca 2023 roku o zmianie ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym oraz niektórych 
innych ustaw (Dz. U. z dnia 24 sierpnia 2023 roku, poz. 1688)  oraz stosownie do przepisów art. 39 ust. 
1 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale 
społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. z 2023 r.,  
poz. 1094 ze zm.), każdy, kto kwestionuje ustalenia przyjęte w projekcie planu miejscowego lub 
prognozie oddziaływania na środowisko, może wnieść uwagi i wnioski.
Uwagi do projektu planu oraz wnioski i uwagi do prognozy oddziaływania na środowisko należy 
składać na piśmie do Wójta Gminy Żabia Wola z podaniem imienia i nazwiska lub nazwy jednostki 
organizacyjnej i adresu, oznaczenia nieruchomości, której uwaga dotyczy, w następujących formach:
•  w formie pisemnej do Urzędu Gminy w Żabiej Woli lub pocztą na adres: Urząd Gminy w Żabiej Woli, 

ul. Główna 3, 96-321 Żabia Wola,
•  ustnie do protokołu w Referacie Gospodarki Przestrzennej Urzędu Gminy w Żabiej Woli, ul. Główna 3,
•  za pomocą środków komunikacji elektronicznej bez konieczności opatrywania ich bezpiecznym 

podpisem elektronicznym na adres e-mail: urzad@zabiawola.pl.
w nieprzekraczalnym terminie do dnia 9 lutego 2024 roku.
Uwagi i wnioski wniesione po terminie pozostaną bez rozpatrzenia. 
Organem właściwym do rozpatrzenia uwag i wniosków jest Wójt Gminy Żabia Wola.

Wójt Gminy Żabia Wola Piotr Rybka
OBOWIĄZEK INFORMACYJNY 

Na podstawie art. 13 ust. 1 i 2 Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 z 27 kwietnia 2016 r. w 
sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie swobodnego przepływu 
takich danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (Dz.U.UE.L. z 2016r. Nr 119, s.1 ze zm.) - dalej: „RODO” informuję, że:
1) Administratorem Państwa danych jest Gmina Żabia Wola reprezentowana przez Wójta Gminy Żabia Wola (ul. Główna 
3, 96-321 Żabia Wola, email: urzad@zabiawola.pl, tel: +48 46 858 27 00)
2) Administrator wyznaczył Inspektora Ochrony Danych, z którym mogą się Państwo kontaktować we wszystkich 
sprawach dotyczących przetwarzania danych osobowych za pośrednictwem adresu email: iod@zabiawola.pl lub 
pisemnie na adres Administratora. 
3) Państwa dane osobowe będą przetwarzane w celu uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego.
4) Państwa dane osobowe będą przetwarzane na podstawie:
- art. 6 ust. 1 lit. c  RODO, 
- ustawy z dnia 14 czerwca 1960r. Kodeks postępowania administracyjnego,
- ustawy z dnia 27 marca 2003 roku o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym,
oraz art. 6 ust.1 lit. a RODO (na podstawie zgody) w przypadku danych podanych dobrowolnie.
5) Państwa dane osobowe będą przetwarzane przez okres 25 pełnych lat kalendarzowych, licząc od 1 stycznia roku 
następnego po roku, w którym nastąpiło zakończenie sprawy (26 lat) na Rozporządzenia Prezesa Rady Ministrów z dnia 
18 stycznia 2011 r. w sprawie instrukcji kancelaryjnej, jednolitych rzeczowych wykazów akt oraz instrukcji w sprawie 
organizacji i zakresu działania archiwów zakładowych. W przypadku przetwarzania danych osobowych na podstawie 
odpowiedniej zgody, do momentu jej cofnięcia. 
6) Państwa dane nie będą przetwarzane w sposób zautomatyzowany, w tym nie będą podlegać profilowaniu.
7) Państwa dane osobowych nie będą przekazywane poza Europejski Obszar Gospodarczy (obejmujący Unię 
Europejską, Norwegię, Liechtenstein i Islandię).
8) W związku z przetwarzaniem Państwa danych osobowych, przysługują Państwu następujące prawa:
a) prawo dostępu do swoich danych oraz otrzymania ich kopii;
b) prawo do sprostowania (poprawiania) swoich danych osobowych;
c) prawo do ograniczenia przetwarzania danych osobowych;
d) prawo do cofnięcia zgody w dowolnym momencie bez wpływu na zgodność z prawem przetwarzania, którego 
dokonano na podstawie zgody przed jej cofnięciem,
e) prawo wniesienia skargi do Prezesa Urzędu Ochrony Danych Osobowych (ul. Stawki 2, 00-193 Warszawa), w sytuacji, 
gdy uzna Pani/Pan, że przetwarzanie danych osobowych narusza przepisy ogólnego rozporządzenia o ochronie 
danych osobowych (RODO);
9) Podanie przez Państwa danych osobowych jest obowiązkowe. Nieprzekazanie danych skutkować będzie brakiem 
realizacji celu, o którym mowa w pkt.3;
10) Państwa dane zostaną przekazane podmiotom zewnętrznym takim jak pracownia urbanistyczno-projektowa, na 
podstawie umowy powierzenia przetwarzania danych osobowych, a także podmiotom lub organom uprawnionym 
na podstawie przepisów prawa.

Żabia Wola, dn. 20.12.2023 r.

\\\ MAZOWSZE  

Jak obchodzono święta  
Bożego Narodzenia  
w wiekach dawnych, wśród 
ludu zwanego Mazurami, 
mieszkańcami Mazowsza?  
Jak charakteryzowano 
włościan ziemi mazowieckiej?  
Byli weseli, wysocy, oczy siwe 
lub piwne, dzieci przeważnie  
z jasnoblond czupryną,  
w wieku starszym zdarzali się 
też szatyni i nawet bruneci. 

Opowiadano, że gdy szli na służ-
bę do dworu, w pierwszym roku 

kpiono z nich, w drugim oni kpili z in-
nych, w trzecim oni kpili z pana. Oskar 

Kolberg pisze o rolnikach: „Włościanie, 
zwłaszcza w okolicy Warszawy miesz-
kający, są zamożni, a zarzut ubóstwa, 
nieszczędzony Mazurom przez Wiel-
kopolan, dotyczy głównie Zawiślaków, 
t.j. mieszkańców prawego brzegu Wi-
sły”. Gazeta Warszawska z 1871 roku 
powiada: „Wiadomo o tem każdemu, 
że włościanie z dóbr Wilanowskich 
są w ogóle dosyć zasobni w gotówkę. 
Niektórych z nich można nawet za 
względnie majętnych uważać. Niedaw-
no gospodarz z Wilanowa, nazwiskiem 
Lepianka, wydał córkę za mąż i wypła-
cił za nią 1650 rubli posagu. Trzecią 
to już córkę Lepianka za mąż wydaje, 
a dwie pierwsze zostały takąż samą 
sumą wyposażone.”

\\\   Wigilia
W dzień ten zjada się wieczerzę 

postną, zasiada się do niej po ukaza-
niu się na niebie pierwszej gwiazdy 
lub po zapadnięciu zmierzchu. Do 
chwili rozpoczęcia wieczerzy wigi-
lijnej zazwyczaj nic nie jedzono. Na 
stole nie pojawiało się mięso i nabiał. 
Na Mazowszu do potraw koniecznych 
należały łazanki i kluski z makiem, 
nie mogło zabraknąć też jabłek, orze-
chów i pierników nawet w najuboż-
szych domach. Niezwykle istotna do 
posiłku była pszenna strucla, często 
mierzyła kilkadziesiąt centymetrów, 
a nawet bywały strucle na trzy łokcie 

długie, wożone saniami z piekarni. 
Struclę na środku obkładano plecion-
ką i posypano czarnuszką. Do Trzech 
Króli zastępowała chleb. Rozpoczyna-
no wieczerzę wigilijną od łamaniem 
się opłatkiem, życząc sobie „do siego 
wieku”, czyli doczekania w zdrowiu na-
stępnej wigilii. Pilnowano, aby do stołu 
zasiadała parzysta ilość biesiadników. 
Po wieczerzy dziewczęta i chłopcy spod 
obrusa wyciągali źdźbła siana. Źdźbło 
zielone wróżyło, że jeszcze w zapusty 
panna zostanie żoną, zwiędłe, że nie-
stety jeszcze musi poczekać, całkiem 
żółte to była zła wróżba. Wyciągano 
ze słomy kłosy i liczono ziarna, pa-
rzysta ich ilość wróżyła, że panna lub 
kawaler znajdzie szybko swoja druga  
połówkę.

Podłogi w izbach jadalnych i koś-
ciołach zaściełano słomą, a stoły sia-
nem, na pamiątkę narodzin Chrystusa, 
który w ubogiej stajence na sianie i 
słomie leżał. Jeszcze za króla Augusta 
III w kościele w celi ks. Bernardynów 
w Warszawie strojono kołyskę Pana 
Jezusa. Ustawiano przy niej kwiaty i 
ubierano we wstążki. Zakonnicy klę-
kali wokół i śpiewali pieśni religijne 
z kantyczek. Jak twierdzi Kolberg, od 
Prusaków przyjęliśmy zwyczaj obda-
rowywania dzieci choinką, jodełką, na 
której wieszano orzechy malowane 
na złoto, jabłka i cukierki. Pod nią sta-
wiano szopkę z woskowymi, misternie 
wykonanymi malowanymi figurkami. 
Był też na Mazowszu zwyczaj zwany 
„szczęścia próbować” polegał na tym, 
że usiłowano coś porwać od sąsiada, 

coś ukraść. Doszło do tego, że zajęły 
się tym kolejne sobory kościelne i pod 
karą klątwy zakazano tego obyczaju. 
Ciekawym obyczajem był zwyczaj 
obwiązywania w noc wigilijną drzew 
owocowy powrozem ze słomy, żeby 
lepiej rodziły. Wiele też było wróżb 
dotyczących pogody w Boże Narodze-
nie. Twierdzono np., że „Zielone Boże 
Narodzenie, a Wielkanoc biała – z pola 
pociecha mała”.

\\\   Ubiory odświętne
 Włościan z okolic Nadarzyna, 

ubranych odświętnie tak opisuje Kol-
berg: „Chłop tu ma buty czarne juch-
towe, z wyłożoną nieco cholewą żółtą. 
Pas niezbyt szeroki z zielonej i czerwo-
nej włóczki. Gacie płócienne zgrzebne 
białe, a na gacie wyłożona koszula płó-
cienna z dosyć szerokim kołnierzem le-
żącym, podwiązanym kolorową (zwy-
kle różową) chusteczką perkalikową z 
kokardką. Na koszulę przywdziewa on 

na święto sukmanę granatową długą 
aż po kostki. Sukmana ta (żupan) ma 
sukienne wyłogi u kołnierza, i rabaty 
(klapy) na piersiach czerwone, ama-
rantowe, ciemno-karmazynowe. Baba 
ma na sobie suknię sukienną zieloną aż 
po kostki. Suknia ta podbita jest u góry 
futrem; z boku także futerko przy kie-
szeniach. Na głowie czepek duży biały 
z falbankami. Na nim zawiązana suto 
chustka kolorowa, której końce spadają 
na plecy. Na nogach trzewiki filcowe 
kolorowe (różowe, amarantowe, fiołko-
we) z podeszwą skórkową”. Od Bożego 
Narodzenia rozpoczynał się karnawał, 
ale to już inna opowieść.

Małgorzata Szturomska

Jak wesoły Mazur 
spędzał święta

Powrót Mazurów z jarmarku

Ubiór włościan z rejonu Piaseczna  
i Nadarzyna

Po wieczerzy  
dziewczęta i chłopcy  

spod obrusa  
wyciągali źdźbła siana

Był też na Mazowszu 
zwyczaj zwany  

„szczęścia próbować” 
polegał na tym,  

że usiłowano coś porwać 
od sąsiada, coś ukraść
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GigafactoryX to nowa siedziba firmy 
Impact Clean Power Technology, która 
działa na terenie Pruszkowa od 18 lat. 
Impact jest liderem w zakresie produkcji 
litowo-jonowych systemów bateryjnych 
dla transportu. Firma posiada trzy głów-
ne linie produktowe, do których należą: 
systemy bateryjne heavy duty dla trans-
portu i przemysłu; stacjonarne magazyny 
energii dla rynku OZE, zawodowej ener-
getyki i przemysłu, jak również rozwija 
systemy wodorowych ogniw paliwowych.  
Spółka ciągle się rozwija dlatego niedaw-
no przeniosła się do nowej, większej loka-
lizacji. W związku z tym cały czas poszu-
kuje nowych pracowników zarówno na 
stanowiska inżynierskie, specjalistyczne 
oraz produkcyjne.

Co wyróżnia Impact? 
W Impact pracownicy zawsze byli na 

pierwszym miejscu. Dlatego zatrudniamy 
tylko na stabilnych warunkach stałej umo-
wy o pracę i gwarantujemy atrakcyjne wy-
nagrodzenie adekwatne do doświadcze-
nia. Każdy z naszych pracowników objęty 
jest systemem premiowym. 

– Tworzymy w Impact zespół świet- 
nych ludzi, którzy mogą się realizować na 
wielu różnych stanowiskach. Na pracow-
ników czekają,wygodne pomieszczenia 
biurowe, nowoczesne sale konferencyjne, 
świetnie wyposażona jadalnia, chillout 
room i dogodny parking Ponieważ wspie-
ramy zieloną transformację dla użytkow-
ników jednośladów przygotowaliśmy 
zadaszoną wiatę, gdzie do dyspozycji 
pracowników mamy pule impactowych 

rowerów oraz miejsce na ich własne ro-
wery. Dodatkowo znajduje się tam sprzęt 
naprawczy do dyspozycji wszystkich pra-
cowników – mówi Beata Biała, Dyrektor 
Działu HR.

Praca w Impact to nie tylko konkuren-
cyjne wynagrodzenie, prestiż i możliwość 
zdobycia doświadczenia w nowej branży 
jaką jest elektromobilność. Dajemy na-
szym pracownikom szereg innych atrak-
cyjnych benefitów. Do najważniejszych 
należy na pewno pakiet opieki zdrowot-
nej Medicover oraz dodatkowe ubezpie-
czenie Unum. Dbając o zdrowie naszych 
pracowników zapewniamy również karty 
Multisport oraz wspieramy inne aktywno-
ści sportowe jak np. współzawodnictwo  
w ramach Activy. 

W ofercie Impact dla pracowników 
uwagę zwraca system wsparcia rodziny. 
To dofinansowanie wczasów pod gruszą, 
żłobków i przedszkoli oraz wakacji dla 
dzieci. 

Dbamy również o rozwój pracowni-
ków poprzez dofinansowanie różnego 
rodzaju szkoleń i kursów, w tym również 
językowych. 

Impact tworzy przyjazne środowisko 
pracy, w którym doceniamy wkład każde-
go członka zespołu. Dajemy innowatorom 
i twórcom szansę na rozwijanie swoich 

pasji i umiejętności dzięki elastycznym 
godzinom pracy i opcji zdalnej pracy. 

Raz w roku bawimy się podczas naszej 
imprezy integracyjnej. Wspólny czas spę-
dzamy również podczas firmowej wigilii. 

Nowa GigafactoryX pozwoli na dalszy 
rozwój firmy. Już w drugim kwartale przy-
szłego roku na terenie fabryki zostanie 
uruchomiona najnowocześniejsza w Eu-

ropie linia produkcyjna do montażu ba-
terii.  W ramach projektu partner Impactu, 
firma teamtechnik Poland wybuduje linię 
do produkcji systemów bateryjnych do 
autobusów elektrycznych. 

W 2022 r. Impact pozyskał inwesto-
ra strategicznego – ówczesną Grupę  
FAMUR, która w tym roku przekształciła 
się w Grenevię. Dzięki zaangażowaniu no-
wego udziałowca Impact może kontynu-
ować dalszy dynamiczny wzrost, oparty 
między innymi o wdrażanie nowych ge-
neracji systemów bateryjnych, rozwiązań 
wodorowych i stacjonarnych magazynów 
energii. Polski inwestor gwarantuje rów-
nież stabilność finansową i dalszy rozwój. 

Klientami Impact są polscy i zagra-
niczni producenci pojazdów, w tym au-

tobusów, tramwajów, trolejbusów czy 
pojazdów szynowych, opartych o napędy 
elektryczne, a także spółki z branż: trans-
portowej, przemysłowej, energetycznej 
(konwencjonalnej i OZE), kolejowej i te-
lekomunikacyjnej. Jednym z kluczowych 
klientów Spółki jest Solaris Bus & Coach, 
którego autobusy w istotnej części zasi-
lane są systemami bateryjnymi Impactu, 
jak również Alexander Dennis Ltd,  Vo-
ith SE & Co, Kiepe Electric Carrosserie, 
HESS AG, Skoda Electric, czy Normet. 
We współpracy z japońską firmą Toshiba 
Impact pracuje nad własnym ogniwem 

wodorowym. Rozwija także produkty 
na rynku stacjonarnych magazynów  
energii. 

Ale Impact to nie tylko globalne pro-
jekty. Pracownicy firmy od lat wspierają lo-
kalna społeczność. Tradycyjnie w okresie 
świątecznym wspieramy akcję Szlachetna 
Paczka. W tym roku dodatkowo zebrali-
śmy prezenty dla Domu Opieki Społecznej 
w Pruszkowie. 

Warto skorzystać z okazji i dołączyć  
do zespołu Impact, który jest wyjątko- 
wym miejscem na biznesowej mapie 
Pruszkowa.

Innowacyjna GigafactoryX w Pruszkowie
Od kilku tygodni uwagę mieszkańców Pruszkowa przykuwa nowoczesny budynek  
przy ulicy Przejazdowej 22. To nowa fabryka GIGAFACTORYX, która produkuje  
najnowocześniejsze na świecie baterie do autobusów elektrycznych, trolejbusów  
czy pociągów. Swoje produkty sprzedaje m.in. w Europie, Wielkiej Brytanii, USA, Australii  
i Nowej Zelandii. Obecnie zatrudnia 290 pracowników i ciągle rekrutuje nowych! 
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\\\ REMONT POMIESZCZENIA SZKOLENIOWEGO  
W OSP SKUŁY  
W bieżącym roku dzięki dofinansowaniu uzyskanemu w ramach zadania 
„MAZOWIECKIE STRAŻNICE OSP-2023” jednostka OSP Skuły w Gminie 
Żabia Wola wyremontowała pomieszczenie szkoleniowe w macierzystej 
jednostce. 
Wykonane prace znacząco poprawią jakość i komfort odbywanych tam szkoleń 
w zakresie ochrony ppoż. Dotacja Urzędu Marszałkowskiego w kwocie 40.000,00 
zł oraz wkład własny Gminy Żabia Wola w kwocie 2.000,00 zł pozwoliły na wy-
mianę: instalacji elektrycznej, istniejącego oświetlenia, posadzki, drzwi, a także 
na położenie gładzi gipsowych oraz pomalowanie ścian pomieszczenia.
Prace zostały zrealizowane przy udziale środków otrzymanych od Samorządu 
Województwa Mazowieckiego w ramach zadania „MAZOWIECKIE STRAŻNICE 
OSP-2023”.

\\\ CIĘŻKI SAMOCHÓD RATOWNICZO-GAŚNICZY  
DLA OSP ŻELECHÓW  
Jednym z większych przedsięwzięć w Gminie Żabia Wola, jakie zostało 
zrealizowane dzięki wsparciu Urzędu Marszałkowskiego w ramach zada-
nia „OSP-2023” był zakup ciężkiego samochodu ratowniczo-gaśniczego ze 
sprzętem ratowniczo-gaśniczym zamontowanym na stałe przez jednostkę 
OSP Żelechów. 
Wartość pojazdu to 1.599.984,00 zł, w tym wsparcie Marszałka Województwa 
Mazowieckiego wyniosło 150.000,00 zł, Gminy Żabia Wola – 800.000,00 zł, 
NFOŚiGW w Warszawie 100.000,00 zł , a KSRG 550.000,00 zł. 

\\\ ŻABIA WOLA 

Zadanie pn. „Mazowieckie Strażnice OSP-2023” dofinansowanie z Urzędu 
Marszałkowskiego Województwa Mazowieckiego na Remont pomieszczenia 
szkoleniowego w OSP Skuły

Zadanie pn. „Zakup nowego ciężkiego samochodu ratowniczo-gaśniczego  
ze sprzętem ratowniczo-gaśniczym zamontowanym na stałe”

\\\ REGION 

Grudzień to czas kupowania 
prezentów i przygotowywań 
do świąt. Moment wyboru 
choinki. Sztuczna  
czy prawdziwa? Jaka jest 
najlepsza według Lasów 
Państwowych?

B oże Narodzenie już tuż, tuż – nie-
którzy już kupili drzewko świą-

teczne, inni wstrzymują się do ostat-
niej chwili. Zwyczaj ten z pozoru wcale 
nie jest aż taki stary. Początkowo domy 
naszych przodków zdobiły tylko ga-
łęzie drzew iglastych, mające odstra-
szać złe duchy. Samo strojenie choinki 
zadomowiło się na stałe w naszej tra-
dycji dopiero w latach dwudziestych 
XX wieku. Obecnie iglaste drzewko to 
symbol odradzającego się życia. Jaki 
typ choinki wybrać, podpowiadają La-
sy Państwowe.

– Coraz więcej osób wraca do kup-
na drzewka naturalnego, a zwolenni-
ków plastikowych drzewek ubywa. 
Żywa choinka to przecież nie tylko 
zapach i klimat w domu. To dowód na 
poszanowanie dla środowiska, przecież 
drewno to surowiec biodegradowalny 
i całkowicie odnawialny – informują 
Lasy Państwowe.

\\\   Sztuczna  
nie taka ekologiczna 

Główną zaletą sztucznej choinki 
jest to, że może służyć przez kilka lat i 
nie wymaga sprzątania. To oszczędność 
czasu i pieniędzy. Co więcej, niektóre 
plastikowe choinki wyglądem bardzo 
przypominają żywą roślinę. To jednak 
koniec zalet sztucznego drzewka. Po-

czątkowo uważano je za ekologiczne, 
ich zakup miał chronić lasy przed wy-
cinką. Jednak to fałszywe przekonanie. 
Sam proces produkcji takiej choinki 
jest bardzo szkodliwy, najczęściej do 
jej powstania używa się ropy naftowej i 
chemikaliów toksycznych dla środowi-
ska. To sprawia, że drzewko nie podle-
ga recyklingowi i rozkłada się setki lat. 
Nie trzeba już dodawać, że ten wybór 
pozbawi nasz dom aromatycznego za-
pachu lasu.

\\\   Prawdziwa ścięta  
czy w donicy?

Prawdziwa choinka to chyba naj-
popularniejsze rozwiązanie w polskim 
domu i również wybór najbardziej 
przyjazny dla środowiska. Często ści-
nane drzewka są wyselekcjonowane 
z leśnych szkółek, te o słabszej kon-
dycji i tak nie przetrwałyby kolejnych 
lat. Niektóre ścinane są ze względu na 
potrzebę przerzedzenia młodego lasu, 
a pozostałe pochodzą ze specjalnych 
plantacji drzewek bożonarodzenio-
wych. Po świętach nie zanieczyszczają 
środowiska, gdyż przetwarza się je np. 
na nawóz organiczny. Do wyboru prze-

ważnie mamy świerki, sosny i jodły. Te 
pierwsze są najbardziej aromatyczne.

– Choinki są hodowane na specjal-
nych leśnych plantacjach-to miejsca, w 
których lasu z różnych względów być 
nie może (np. pod liniami wysokiego 
napięcia). Część choinek wycinana jest 
w ramach koniecznego ze względów 
hodowlanych, przerzedzania młodego 
pokolenia lasu – podkreślają na stronie 
Lasy Państwowe.

 Dobrą alternatywą dla osób z włas-
nym ogrodem jest drzewko iglaste w 
donicy. Na wiosnę możemy przesadzić 
je do gruntu. Należy jednak pamiętać o 
jego regularnym podlewaniu. Warun-
kiem przyjęcia się choinki jest dobry 
stan korzeni, nie mogą być poobcinane.

\\\   Co po świętach? 
Opcji jest kilka. Po Bożym Narodze-

niu drzewko bezpiecznie można wy-
rzucić na kompost. Czasem ogłaszane 
są również zbiórki choinek, by przeka-
zać je do spalenia w elektrociepłowni. 
Tak, drzewko można przetworzyć w 
ciepło i energię. Niektóre ogrody zoo-
logiczne także zbierają świąteczne 
drzewka i wykorzystują je jako żyw-
ność dla mieszkańców ZOO, a z innych 
tworzy się ekologiczny nawóz. Przy-
jemne z pożytecznym.

Redakcja

Choinka sztuczna czy prawdziwa?

Dobrą alternatywą  
dla osób z własnym 

ogrodem jest drzewko 
iglaste w donicy
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P R O M O C J A

URZĄD GMINY MICHAŁOWICE   Reguły, ul. Aleja Powstańców Warszawy 1,  Michałowice, tel. (22) 350 91 91, www.michalowice.pl

Ewa Bartniak rozpoczęła przygodę z fotografią przed piętnastu 
laty i jak sama zaznacza największy wpływ na kierunek jej rozwo-
ju fotograficznego wywarł Ireneusz Graff, fotografik i pedagog 
uczący kolejnych adeptów sztuki fotograficznej. Od 2019 roku 
autorka jest członkinią Związku Polskich Fotografów Przyrody 
Okręgu Mazowieckiego.
Wystawa prowadzi nas przez każdą z pór roku, przedstawiając 
niesamowicie barwne impresje natury. Obrazy nieba, wody, roślin 
i innych elementów przyrody, ożywionej i nieożywionej, są pełne 
światła. Świadome operowanie czasem i głębią ostrości powoduje, 
że każde ujęcie jest ciekawe i opowiada widzowi swą historię.

Wernisaż zgromadził wielu fotografów, wielbicieli fotografii, rodzi-
nę, przyjaciół autorki i znajomych ze szkolnej ławki (w tym Krzysz-
tofa Rymuzę, starostę powiatu pruszkowskiego) oraz mieszkańców 
gminy Michałowice. Swoją obecnością uroczystość uświetnili 
przedstawiciele zarządu Związku Polskich Fotografów Przyrody 
Okręgu Mazowieckiego,  prezes Mariusz Lewandowski, wiceprezes 
Leszek Ruta oraz sekretarz Krzysztof Podgórzak.
Spotkanie odbywało się w przyjaznej atmosferze, pełnej rozmów 
i dyskusji o pracach fotografki.
Wystawę można oglądać przez cały grudzień w sali multimedialnej, 
w godzinach pracy urzędu. Serdecznie zapraszamy. 

Wernisaż wystawy fotografii 
Ewy Bartniak pt. „Inna planeta”

W grudniu drogi miłośników fotografii przyrody prowadziły do sali multimedialnej  
w urzędzie gminy Michałowice, gdzie odbył się wernisaż wystawy „Inna planeta”.  
Fotografka przyrody oraz mieszkanka Nowej Wsi, Ewa Bartniak zaprezentowała dorobek  
ostatnich kilku lat wędrówek z aparatem przez Polskę.

\\\ KRAJ 

Jak co roku, w grudniu wraca 
temat hucznego świętowania 
Sylwestra. Pomysłodawcy 
akcji „Podaruj ciszę” pokazują 
dramaty ludzi i zwierząt,  
jakie pociąga za sobą 
odpalanie fajerwerków  
i podpowiadają czym można 
zastąpić widowiskowy,  
ale bardzo głośny i trujący 
sposób powitania Nowego 
Roku.  

W ybuchające feerią barw fajer-
werki wydają się nam nieod-

zownym elementem sylwestrowej 
zabawy. Jedni powiedzą, że to tradycja 
(a ta wiadomo – rzecz święta), inni, 
że bez tego nie ma dobrej zabawy (a 
wiadomo – jaki Sylwester, taki cały 
rok). Większość z nas lubi oglądać fa-
jerwerki, choć już znacznie mniej z nas 
lubi towarzyszący im huk wystrzałów 
czy nieprzyjemny zapach, zwłaszcza 
gdy stoimy blisko miejsca odpalania. 
Jednak dla pewnej grupy osób huk 
wystrzałów i nagły rozbłysk światła to 
nie jest tylko kwestia dyskomfortu, ale 
prawdziwego cierpienia. Mowa przede 
wszystkim o osobach z zaburzeniami 
ze spektrum autyzmu. Dla takich dzieci 

czy osób dorosłych, sylwestrowa noc, 
nawet za szczelnie zamkniętymi i za-
słoniętymi oknami, to ogromny stres 
i fizyczne cierpienie. Takie osoby, jak i 
ich opiekunowie, będą odczuwać skut-
ki jeszcze długo po zakończeniu sylwe-
strowych imprez. Huk połączony z roz-
błyskiem może również wywołać atak 
padaczki u chorujących na nią osób.

\\\   Pilnujmy 
 zwierząt domowych

Fajerwerki powodują ogromne 
cierpienie, a często również śmierć wie-
lu zwierząt, zarówno domowych, jak i 
dziko żyjących. Sylwestrowa noc dla 
właścicieli większości psów i kotów to 
czas uspokajania przerażonych pupili. 
Zwierzęta te, ze względu na znacznie 
czulszy od ludzkiego wzrok i słuch, 
odbierają fajerwerki ze zwiększoną in-
tensywnością. Dlatego warto zadbać o 
to, by zwierzak przestraszony hukiem 
wystrzałów, a te niestety zdarzają się 
już kilka dni przed Sylwestrem, nie 
uciekł. Starajmy się nie spuszczać ze 
smyczy naszych pupili podczas około-
sylwestrowych spacerów, zadbajmy o 
ewentualne podanie im środków uspo-
kajających po konsultacji z weteryna-
rzem. Koty wychodzące najbezpiecz-
niej byłoby na ten okres zatrzymać w 
domu. Wprawdzie dla naszych zwie-
rzaków takie ograniczenia to znaczny 

dyskomfort, ale ich bezpieczeństwo jest 
najważniejsze. Przestraszone nagłym 
wystrzałem zwierzę może uciec i się 
zgubić, a nawet wpaść pod samochód. 

\\\   Dzikie zwierzęta  
szczególnie zagrożone

Pod kołami pojazdów w sylwestro-
wą noc ginie sporo zwierząt, głównie 
dzikich, ogłuszonych hukiem, przera-
żonych „polowaniem” (wszak z tym 
instynktownie wiążą huk wystrzałów) 
i biegnących na oślep, jak najdalej od 
miejsca zagrożenia. Zwierzęta giną jed-
nak również w wyniku… ataku serca. 
Dotyczy to między innymi ptaków. Gro-
zi im również śmierć z wycieńczenia. 
Zimą, kiedy dostęp do pokarmu jest 
ograniczony, oszczędnie gospodarują 
energią, której nadprogramową ilość 
muszą zużyć na ucieczkę, a potem 
ewentualne poszukiwanie schronienia 
i pożywienia w nowym miejscu. Część 
z nich padnie ofiarą drapieżników, dla 
których zdezorientowane i osłabione 
zwierzę jest łatwym celem. 

Chwila przyjemności z oglądania 
rozbłyskujących na niebie świateł dla 
wielu istot oznacza cierpienie. Do te-
go dochodzi kwestia zanieczyszczenia 
powietrza. Fajerwerki wytwarzają bo-
wiem dym i pył, który zawiera różne 
metale ciężkie, związki siarki i węgla 
oraz inne szkodliwe chemikalia. Nie 

wspominając już o licznych każdego ro-
ku przypadkach uszkodzenia różnych 
części ciała przez osoby odpalające 
materiały pirotechniczne albo znajdu-
jących się w zasięgu oddziaływania rac 
czy fajerwerków. 

\\\   „Podaruj ciszę”
Czy można się dobrze bawić bez fa-

jerwerków? Powoli rośnie świadomość 
negatywnych skutków związanych z 
tym elementem sylwestrowej zabawy, 
ale również weselnych czy urodzino-
wych imprez, a nawet dużych eventów. 
Zwłaszcza, że dziś istnieje wiele innych 
możliwości, które pozbawione są nega-
tywnych skutków ubocznych, z jakimi 
mamy do czynienia podczas odpalania 
fajerwerków. Do dyspozycji są różne-
go rodzaju i wielkości sztuczne ognie 
(fontanny, karuzele itd.), pokazy ognia 

czy animacje laserowe. Propozycje in-
nych niż pokazy pirotechniczne atrakcji 
można znaleźć na stronie: www.poda-
rujcisze.pl. Jej twórcy piszą również 
o negatywnych skutkach używania 
fajerwerków, a także o regulacjach 
prawnych dotyczących ich odpalania 
czy sprzedaży. Pamiętajmy, że zgodnie 
z prawem fajerwerki można odpalać 
tylko 31 grudnia i 1 stycznia. W innych 
wypadkach trzeba otrzymać specjalne 
zezwolenie od władz gminy. 

Warto przyłączyć się do akcji „Po-
daruj ciszę” i zrezygnować z wydawa-
nia pieniędzy na coś, co nas ucieszy za-
ledwie przez chwilę, a dla wielu osób i 
zwierząt wokół nas będzie oznaczało 
wielogodzinne cierpienie, a w ekstre-
malnym przypadku nawet śmierć.

Agnieszka Maj

Dobra zabawa jednych, cierpienie innych
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\\\ PRUSZKÓW 

W ostatnim meczu  
w tym roku kalendarzowym 
górą byli przeciwnicy.  
Liczymy na udane występy 
Znicza Pruszków  
po przerwie zimowej!

P rBeniaminek z Pruszkowa doko-
nał w tym sezonie Fortuna 1. Ligi 

niesamowitej rzeczy, zwyciężając w 
czterech meczach z rzędu. Dodajmy, 
że udało mu się osiągnąć taki wynik, 
mając bardzo ciężki terminarz – musiał 
zmierzyć się z Motorem Lublin, Wisłą 
Płock, Odrą Opole i Resovią Rzeszów. 
Trzy pierwsze wymienione ekipy cały 

czas liczą się w walce o awans do PKO 
BP Ekstraklasy. W ostatnim meczu li-
gowym w 2023 roku drużyna trenera 
Mariusza Misiury również nie mogła 
liczyć na łatwą przeprawę, ponieważ jej 
rywalem było walczące o utrzymanie 
Podbeskidzie Bielsko-Biała.

Zespół, który jeszcze w sezonie 
2020/2021 występował w najwyższej 
lidze w kraju, nie może zaliczyć obec-
nych rozgrywek do udanych. Klub z 
województwa śląskiego wygrał zale-
dwie dwa spotkania (2:1 z Zagłębiem 
Sosnowiec i Wisłą Kraków), siedem 
razy podzielił się punktami i ośmio-
krotnie schodził z boiska pokonany. 
Mimo to zawodnicy Podbeskidzia nie-
jednokrotnie pokazywali, że są w stanie 

wyprowadzić groźne ataki i tak też było 
w niedzielę.

– Jeśli chodzi o mecz z Podbeski-
dziem. Nie może nas zmylić tabela, bo 
jest tam wielu zawodników z przeszłoś-
cią w Ekstraklasie. Więc nikt z nas nie 
spodziewa się łatwego meczu. Zmienił 

się trener, zagrał dwa spotkania dwoma 
systemami, więc nie wiemy czego się 
spodziewać do końca. W drużynie mie-
liśmy kilka problemów zdrowotnych, 
kilku zawodników gorączkowało, ale 
miejmy nadzieję, że na rozgrzewkę wy-
biegną wszyscy – mówił przed meczem 
trener Mariusz Misiura.

Goście od początku starcia ruszyli 
na bramkę gospodarzy i 18. minucie 
byli bardzo blisko objęcia prowadze-
nia, ale piłkę po strzale Maksymiliana 
Sitka w ostatnim momencie zdołał wy-
bić Paweł Moskwik. Kwadrans później 
bohater Znicza w tej akcji mógł otwo-
rzyć wynik spotkania – jego uderzenie 
z bliskiej odległości obronił golkiper 
przyjezdnych. W dalszej części meczu 
obie ekipy miały dogodne sytuacje 
do zdobycia bramki, jednak najwięcej 

działo się w końcówce – w 89. minu-
cie sędzia podyktował rzut karny dla 
Podbeskidzia, który wykorzystał Daniel 
Mikołajewski.

Znicz Pruszków zakończył 2023 
rok na 13. pozycji w ligowej tabeli, ma-
jąc na swoim koncie 23 punkty. Prze-
waga nad strefą spadkową wynosi 6 
oczek. Teraz zawodników czeka prze-
rwa zimowa, a do gry wrócą w połowie 
lutego.

Rafał Lipski

Seria zwycięstw dobiegła końca

W 89. minucie sędzia 
podyktował rzut karny  

dla Podbeskidzia,  
który wykorzystał  

Daniel Mikołajewski
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Znicz kończy rok na 13. miejscu w tabeli
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OGŁOSZENIE
Rada Miasta w Pruszkowie rozpoczęła prace związane z wyborami uzupełniającymi ławników  

do Sądów Powszechnych na kadencję 2024–2027.
W związku z powyższym kandydatów na ławników należy zgłaszać do 29 grudnia br.

Szczegółowe informacje odnośnie kandydatów na ławników uzyskać można  w Biurze Rady Miasta 
pod nr telefonów: 

(22) 735–87–50, (22) 735-87-22, 692 747 020
 lub osobiście w Biurze Rady Miasta p. nr 48 – II piętro Urzędu Miejskiego ul. Kraszewskiego 14/16.
Kartę zgłoszenia i oświadczenia kandydata na ławnika oraz informację związaną z wyborami 

można pobrać w Biuletynie Informacji Publicznej pod adresem: 
https://bip.um.pruszkow.pl/artykuly/37/rada-miasta

Dyrektor Gminnego Ośrodka Sportu w Nadarzynie, działający na podstawie pełnomocnictwa  
nr. 052/39/2020 informuje, że od dnia 23.12.2023 r. do dnia 14.12.2024 r. na stronie internetowej  
www.bip.nadarzyn.pl oraz na tablicach ogłoszeń w siedzibie Urzędu Gminy Nadarzyn przy ul. 
Mszczonowskiej 24 zostały zamieszczone wykazy nieruchomości przeznaczonych do oddania w najem.

OBWIESZCZENIE STAROSTY PRUSZKOWSKIEGO
o wydaniu decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej

Zgodnie z art. 11f ust. 3 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach przygotowania 
i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (Dz. U. z 2023 r. poz. 162, z późn. zm.) zawiadamiam, 
że dnia 13.12.2023 r. została wydana decyzja nr 22/2023 o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej 
dotyczącej rozbudowy drogi gminnej nr 311107W ul. 19 Kwietnia na odcinku o dł. L=46,20 m 
od ul. Olszowej do ul. Spokojnej w miejscowości Rybie, gm. Raszyn, powiat pruszkowski na 
działkach nr ew.: 435/44, 676/1, 677/1, 676/2 (676/3, 676/4), 593/35, 591, 592, 593/36, 1356, 1357/3, 
1372, 1371, 1373, 1374, 435/14, 677/2, 677/1, 678/4, 435/23, 1384 obręb 15 we wsi Rybie, gmina Raszyn.
W odniesieniu do działek ulegających podziałowi – przed nawiasem podano numer działki przed podziałem, 
w nawiasie numery działek po podziale, numery działek objętych liniami rozgraniczającymi teren (nowy 
przebieg drogi) zostały oznaczone pogrubioną czcionką.
Inwestycja obejmuje następujące działki:
Nieruchomości objęte linią rozgraniczającą inwestycji (pas drogowy): 
obręb 15, wieś Rybie: działki nr ew.: 435/44, 676/1, 677/1, 676/4 (działka powstanie z podziału dz.  
nr ew. 676/2), 593/35. 
Nieruchomości lub ich części, z których korzystanie będzie ograniczone: 
obręb 15, wieś Rybie: działki nr ew.: 591, 592, 593/36, 593/35, 676/3 (działka powstanie z podziału dz. 
nr ew. 676/2), 435/44, 1356, 1357/3, 1372, 1371, 1373, 1374, 435/14, 677/2, 677/1, 678/4, 435/23, 1384.

Jednocześnie informuję o możliwości zapoznania się z aktami sprawy w godzinach pracy 
urzędu (poniedziałek i środa 8:00-18:00, wtorek i czwartek 8:00-16:00, piątek 8:00-14:00) w Wydziale 
Architektury Starostwa Powiatowego w Pruszkowie; ul. Drzymały 30, 05-800 Pruszków, sala WOM, 
parter, stanowisko nr 8 lub 9. Uprzejmie proszę telefonicznie (22 738 14 00 wewn. 432) poinformować 
osobę prowadzącą sprawę (z wyprzedzeniem co najmniej jednodniowym) o planowanym terminie 
wizyty w celu zagwarantowania możliwości zapoznania się z aktami w wybranym terminie. 

OGŁOSZENIE  
Burmistrz Miasta Piastowa informuje, że w siedzibie Urzędu Miejskiego w Piastowie przy 

ul. 11 Listopada 8,  klatka A, I p., na tablicy ogłoszeń w terminie 20.12.2023r. – 10.01.2024 r. 
zostały wywieszone wykazy nieruchomości gruntowych stanowiących własność Gminy Miasta 
Piastów przeznaczonych do zbycia w formie przetargów nieograniczonych ustnych, przetargu 
ograniczonego ustnego, w formie darowizny oraz w formie zamiany.

Wykazy zamieszczone są również na stronie internetowej www.piastow.pl i w BIP-ie.

 DAM PRACĘ 

FIRMA A.R.SKŁAD MRÓWKA  
GÓRA KALWARIA ZATRUDNI DO PRACY 

NA STANOWISKA OBSŁUGA KLIENTA 
ORAZ KASJERKA CV NA ADRES:  

REKRUTACJA@AR-SKLAD.COM.PL  
TEL: 607-380-467  

 Zakład mięsny zatrudni:  
produkcja, pakownia, magazyn,  
tel. 606 259 458 

 Zatrudnię kierowcę kat. B i C,  
tel. 22 726 86 36  

SZUKAM PRACY  

 Złota rączka, pół etatu, 788722111

KUPIĘ  

 Antyczne meble, obrazy, srebra,  
platery, odznaczenia, szable, książki,  
pocztówki, 504 017 418

 Kupię działkę - budowlaną, usługową, 
rolną. Tel. 797 231 465 

SPRZEDAM  

Skład Opału w Prażmowie oferuje:  
węgiel: kostka, orzech, ekogroszek,  
koks, miał, pellet, tel 22 727 07 00,  

czynne: od pn-pt 7-16, sob 7-13 

 Drewno opałowe, tel. 602 770 361, 
791 394 791

USŁUGI  

 Wycinka drzew tel. 505 591 721             

Pozwolenia na użytkowanie  
dla starych domów. Legalizacje  

samowoli budowlanych sprzed lat,  
tel. 695 451 655

 Sprzedaż i montaż okien i drzwi wew.  
i zew. Rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223    

 Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223,601 623 480  

Elewacje - docieplenia budynków  
- solidnie - tanio - 602-482-572

 Hydraulik, złota rączka, 733159220

 AUTOMATYKA, napędy do bram  
- przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339

 ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE,  
REMONTY od A do Z.  

TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63 

 Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie tel. 502 053 214 

 PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30 

Anteny wideo domofony  
montaż naprawa 603375875 

 Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe,  
siatka + montaż producent  
tel. 503 572 046

Pranie dywanów, kanap.  
Tel-669 445 400

 Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998 

 Kominiarz tel. 500 214 632 

 USŁUGI KOPARKO-ŁADOWARKĄ,  
TEL-516 231 786 

 Elektryk, tel-666 890 886 

 TYNKI GIPSOWE i TRADYCYJNE  
604415352 

 Wywozimy graty z chaty  
tel. 505 591 721        

 Przeprowadzki tel. 505 591 721                       

 Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721           

Dachy - krycie, naprawy,  
tel. 511 928 895 

 Remonty, tel. 609 926 758

 Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581

 Usługi stolarskie, schody,  
tel. 510 128 912

 Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907 

AUTO-MOTO KUPIĘ

Kupię każde AUTO i BUSA za gotówkę  
tel. 510 210 692 

 Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533

 Skup aut 2010-2023r. 505 530 300

 SKUP AUT NA KASACJĘ 508206738   

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ

 Szukam działki pod budowę domu  
w Głoskowie i okolicach. Zakup  
za gotówkę. Tel: 791 234 530 

 Kupię dom, mieszkanie lub działkę, 
Warszawa i okolice, 737768446

 KUPIĘ ZA GOTÓWKĘ KAŻDĄ  
NIERUCHOMOŚĆ Z PROBLEMEM  
PRAWNYM, ZADŁUŻONĄ,  
UDZIAŁY W NIERUCHOMOŚCIACH.  
TEL: 786-805-828 

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM

 Działki rekreacyjne leśne, Prażmów,  
tel. 602 770 361

 Działki budowlane 800 m2  
k. Prażmowa, tel. 602 770 361     

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM

 Posiadamy 120 miejsc noclegowych  
w miejscowości Prażmów,  
przy trasie Grójec-Piaseczno ok 35 km  
na południe od Warszawy. Niskie ceny  
od 25 zł za łóżko. Polecamy śniadania  
i obiadokolacje. Zorganizujemy  
imprezy okolicznościowe. Zapraszamy  
na pobyt krótko i długoterminowy.  
tel. 537 370 420

 Pokój Konstancin. TEL- 503 690 260 

NAUKA 

 Matematyka, 664 438 144 

ZDROWIE 

 Protezy zębowe naprawa.  
Tel-502 031 221

FINANSE 

 KSIĘGOWOŚĆ, PŁACE, ZUS  
- bezstresowo, profesjonalnie,  

kompleksowo. Kontakt - Messenger, 
WhatsApp, telefon, mail, osobisty.  
Możliwość zdalnego załatwiania  

wszelkich spraw.  
Biuro Prawno-Podatkowe działa  

1995 r. - bez „wpadki”.  
502088028; biuro@e-pit.net  

Zapraszamy serdecznie. 

\\\  OGŁOSZENIA DROBNE
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\\\ REGION 

Jednym z ulubionych narzędzi 
oszustów są wyłudzenia 
dokonywane przez telefon. 
Złodzieje dzwonią do nas 
z nieznanych numerów, 
podając się za policjantów, 
pracowników banku, a nawet 
za członków naszej rodziny.

Oszustwa z wykorzystaniem tele-
fonów nazywamy obecnie vishin- 

giem (z ang. voice phishing). Policjan-
ci po raz kolejny proszą o ostrożność  
i rozwagę.

– Na przestępstwo z wykorzysta-
niem połączeń telefonicznych nara-
żony jest każdy z nas! Jeśli rozmówca 
będzie żądał od nas danych osobo-
wych lub podjęcia pewnych działań 
(np. zainstalowania aplikacji, zlecenia 
przelewu, wypłacenia gotówki) należy 
natychmiast rozłączyć się i zadzwonić 
lub udać się do najbliższej placówki 
banku, a w przypadku udostępnienia 
informacji także poinformować policję 
o zaistniałym zdarzeniu – przypomina 
policja na swojej stronie internetowej.

Najpopularniejsze metody dzia-
łań oszustów to: 
• Metoda na wnuczka (np. wypadek, 
zepsuty telefon, pilnie potrzebne pie-
niądze).

• Metoda na policjanta, lekarza (np. 
zatrzymanie członka rodziny, próba 
kradzieży naszych pieniędzy, pilna 
konsultacja lekarska).
• Metoda na przedstawiciela banku i 
pomoc techniczną (np. zablokowanie 
naszych środków finansowych).

Policja radzi w kilku krokach, 
jak nie zostać ofiarą vishingu:
• Nie podejmuj żadnych pochopnych 
decyzji, nie działaj pod presją czasu.
• Rozłącz się i zweryfikuj rozmówcę. 
Zadzwoń pod numer instytucji, któ-
ra rzekomo się z Tobą kontaktuje lub 
odwiedź jej oddział. W przypadku te-
lefonu od rodziny skontaktuj się bez-
pośrednio z osobą, za którą podają się 
oszuści.

• Porozmawiaj z kimś zaufanym, np. 
rodziną, przyjaciółmi i powiedz o nie-
pokojącym telefonie.
• Nigdy nie podawaj nikomu wrażli-
wych danych, haseł logowania i innych 
kodów autoryzacyjnych.
• Nie pobieraj ani nie instaluj aplika-
cji lub oprogramowania za czyjąś na-
mową, może to umożliwić rozmówcy 
zdalny dostęp do Twojego urządzenia.
• Nie przekazuj żadnych pieniędzy ani 
nie zlecaj przelewów pod wpływem 
namowy dzwoniącego. Poproś zaufaną 
osobę, aby pomogła Ci wypełnić formu-
larz i przesłać zgłoszenie. Podejrzane 
wiadomości SMS możesz przekazać na 
bezpłatny numer 8080.

Maciek Gos

Czym jest vishing?


